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تذکر نمکی به جهانپور 

آرمان ملی: وزیر بهداشت در نامه ای به دکتر 
کیانوش جهانپور، روابط عمومی وزارت بهداشت، 
پیرامون گفتمان  برخی حواشی  به  اشاره  با 
درخصوص واردات واکسن در فضای مجازی، گفت: 
»صبوری، تاب آوری و خوشرویی در کردار و بهره 
گیری از واژگان نفیس و پاکیزه در گفتار، انتظار 
همه فرهیختگان، بزرگان و مردم شریف و نجیب 
و قدرشناس کشور از همه ماست.« در نامه سعید 
نمکی آمده است: اینک گفتار و نوشتاری با واژه های 
زمخت حتی برای آنان که دشنام می دهند، شان 

مجموعه صبور و بردبار نظام سلامت نیست. 

پلمب یک مرکز با ۷ هزار ماینر 
آرمان ملی: رئیس پلیس تهران بزرگ با اشاره 
به شناسایی مرکزی با ظرفیت ۱۴ هزار دستگاه 
تولید ارز دیجیتال گفت: در این مرکز ۷ هزار 
دستگاه فعال بود و اکنون پلمب شده و اقدامات 
قضائی در خصوص آن در حال انجام است. سردار 
حسین رحیمی افزود: در چند مرحله عملیات 
دیگر در همین زمینه نیز مراکزی با حدود سه هزار 
دستگاه را شناسایی و پلمب کردیم و اقدامات لازم 

در خصوص آن ها نیز انجام شده است.

وضعیت زندان زنان 
آرمان ملی: رئیس مرکز حفاظت اطلاعات 
قوه قضائیه در جریان بازدید از ندامتگاه زنان 
استان تهران گفت:  در راستای صیانت از حقوق 
بانوان، بایستی شرایطی فراهم شود تا از بروز 
گرفتاری هایی که موجب مجازات زندان برای 
این افراد می شود، پیشگیری گردد. حجت 
الاسلام علی عبداللهی افزود: امید است در 
دستگاه عدلیه توفیق داشته باشیم در راستای 
حفظ موازین قانونی و شرعی مددجویان زن، 
بیش از گذشته نسبت به انجام وظایف قضائی 

اقدامات مقتضی را به عمل آوریم.

کشف یک تن موادمخدر 
مهر: فرمانده مرزبانی نیروی انتظامی از ناکامی 
قاچاقچیان و کشف بیش از یک تن انواع موادمخدر 
توسط مرزداران دلاور و سلحشور استان سیستان 
و بلوچستان در منطقه سراوان خبر داد. پلیس 
سردار احمد علی گودرزی افزود: در راستای کنترل 
و مراقبت از مرزها و برخورد قاطع با هرگونه قاچاق 
مواد مخدر در طول نوار مرزی، مرزداران استان 
سیستان و بلوچستان از فعالیت باند بزرگ قاچاق 
مواد مخدر در منطقه مرزی اسفندک شهرستان 
سراوان مطلع شدند و با برنامه ریزی دقیق عملیاتی 
و تشدید اقدامات کنترلی، موضوع را به صورت ویژه 

در دستور کار خود قرار دادند.

زمان اعلام نتایج امتحانات نهایی
ایسنا: رئیس مرکز سنجش و پایش کیفیت 
آموزشی وزارت آموزش و پرورش با اشاره به زمان 
اعلام نتایج اولیه امتحانات نهایی پایه دوازدهم 
گفت: نتایج امتحانات نهایی از طریق سامانه 
دانش آموزی »پادا« و به صورت الکترونیکی در 
اختیار دانش آموزان قرار می گیرد. خسرو ساکی 
افزود: بر این اساس پیش بینی اعلام نتایج اولیه، 
۱۰ تیرماه است و دانش آموزان تا پنج روز بعد از 
اعلام نتایج می توانند اعتراضات خود را به مدیر 

مدرسه ارائه کنند.

رونمایی از نخستین اتوبوس برقی
فارس: مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی 
تهران از رونمایی نخستین اتوبوس برقی تولید 
داخل خبر داد و گفت: شهرداری جهت حمایت و 
پشتیبانی از تولید ملی، تفاهم نامه ای جهت خرید 
این اتوبوس ها منعقد می کند. محمود ترفع افزود: 
یک دستگاه اتوبوس برقی محصول مشترک نهاد 
علمی و فناوری ریاست جمهوری، دانشگاه تهران و 
کارخانه زرین  خودرو اصفهان وابسته به وزارت دفاع 

تولید شده که امروز رونمایی می شود.

اعتراض کارنامه سبزها
رکنا: جمعی از کارنامه سبزها روز گذشتــه 
)۷ تیرماه( روبه روی وزارت آموزش و پرورش 
تجمع کردند. کارنامه سبزها معتقدند که علی 
رغم کسب نمره علمی مناسب و نیاز آموزش و 
پرورش به نیروی جدید آن ها استخدام نشده 
اند. در زیر پیام تعدادی از این افراد آمده است: ما 
خواهان اجرای عدالت هستیم، آموزش و پرورش 
دچار بحران کمبود نیرو است و طبق قانون در 
این شرایط می تواند ما را استخدام کند، حتی 
نمایندگان مجلس از ما دفاع کرده اند و استخدام ما 

منع قانونی ندارد.

تخفیفات ویژه به سرباز فراری ها
آرمان ملی:  رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز 
ستاد کل نیروهای مسلح گفت: سرباز فراری ها 
نگران نباشند؛ دادسرای نظامی تخفیفات ویژه ای 
را برای بازگشت به خدمت سربازی افراد »خود 
معرف« در نظر گرفته است. امیر دریادار دوم ، 
غلامرضا رحیمی پورافزود:  اگرغیبت یا مدت زمان 
فرارشان برای بار اول تا ۵۹ روز باشد خود یگان 
خدمتی کمیته تشکیل داده و به وضعیت فرارش 
رسیدگی می کند اما اگر بار اول بیش از ۶۰ روز 
غیبت داشته باشد و یا فرار برای بار دوم باشد- حتی 
اگر کمتر از ۶۰ روز طول کشیده باشد- پرونده به 
دادسرای نظامی فرستاده شده و دادسرای نظامی 
اختیار دارد که وضعیت فرار را با غرامت یا جبران 

جریمه کند.

شهردار تهران گفت: رسیدگی به 
مردم حادثه دیده وظیفه شــهرداری 
تهران است. پیروز حناچی در مراسم 
اهدای ماشین آلات و تجهیزات  مورد 
نیاز مناطق زلزله زده ســی سخت و 
سیل زدگان سیســتان و بلوچستان 
گفت: در ســیل ۹۸ نخستین اکیپ 
اعزامی به منطقه آق قلا همکارانمان 
در آتش نشانی تهران بودند و در سیل 
دیگر مناطق و زلزله ســی ســخت 
همکارانمان حضور داشتند. بدون شک 
مردم تهران هم، چون به نمایندگان 
قانونی رای داده بودند از این اقدامات 
راضی هستند و یک روال قانونی را این 
اقدامات طی کرده است. وی در بخشی 
دیگر از سخنانش گفت: قرار داد تفاهم 
۲۰۰ دستگاه اتوبوس ساخت داخل را 
امروز امضا کردیم تا با تامین اتوبوس 
های برقی گامی برای کاهش آلودگی 

هوای تهران برداریم.

کوتـــــاه

تبعیض در میان کــودکان در دوره کــرونا در بسـیاری از 
کشورهای جهان مشاهده شده است، به نحوی که در بیشتر 
کشورها دسترسی کودکان به امکانات آموزشی و تفریحی در 
خانواده های بالاتر از سطح متوسط مناسب تر بوده و داشتن 
همین امکانات نیز باعث شده است که دوره کرونایی جهان 
چندان به خانواده های کودکان ثروتمند سخت نگذرد. در عین 
حال، کودکان اقشار کم درآمد در بیشتر کشورهای دنیا چه از 
نظر دسترسی به امکانات آموزشی و چه سایر مسائل اجتماعی 
و فرهنگی به نوعی تحت تبعیض قرار داشتند و با آسیب های 
جدی مواجه شدند؛ بخصوص که براساس اعلام یونسیف، در 
دو سال اخیر تعداد کودکان کار در جهان از ۹۴ میلیون به ۱۶۰ 
میلیون نفر رسیده است و همین مساله حاکی از فشار مضاعفی 
است که در دوره شیوع کرونا بر ده ها میلیون کودک در سراسر 
جهان وارد شده است. در کشوری مانند ترکیه که مانند ایران 
کشوری در حال توسعه محسوب می شود، دولت از همان 
ابتدای شیوع کرونا اقدام به تعطیلی مدارس کرد و به دلیل 
برخورداری از زیرساخت های مناسب در مدت زمان کوتاهی 
توانست سیستم آموزش از راه دور را در دو قالب تلویزیونی و 
اینترنتی راه اندازی کند. اتفاقی که البته مشابه آن در ایران 
نیز رخ داد، اما ضعف  های سیستم آموزش تلویزیونی و مجازی 
کشور ما به همراه عدم دسترسی بخش زیادی از دانش آموزان 
به ابزارهای آموزش مجازی، منجر به عدم برخورداری 3.۵ 
میلیون نفر از کودکان از آموزش های آنلاین شد. دولت ترکیه 
برای این که کودکان کشورش با مشکلی مانند دانش آموزان 
ایران مواجه نشوند، از همان ابتدای شیوع کرونا، ابزارهای 
آموزش آنلاین و اینترنت پرسرعت رایگان را در اختیار بسیاری 
از خانواده های کم برخوردار گذاشت. دولت ژاپن از همان 
ابتدای شیوع کرونا به سراغ تجهیز خانواده هایی به ابزارهای 
آموزش مجازی رفت که از امکانات مناسبی در این زمینه 
برخوردار نبودند؛ یا در کشورهای اسکاندیناوی از همان آغاز 
تعطیلی مدارس در دوره کرونا تحقیقاتی گسترده و میدانی 
انجام شد تا مشخص شود چه خانواده هایی از ابزارهای آموزش 
مجازی بی بهره هستند.  در کشور ما صرف نظر از 3.۵ میلیون 
دانش آموزی که به دلیل عدم دسترسی به ابزارهای آموزش 
مجازی از شرکت در کلاس های آنلاین محروم ماندند، حتی 
۱۱.۵ میلیون دانش آموزی که در حد مناسبی به آموزش های 
مجازی دسترسی داشتند نیز نتوانستند از آموزش های 
آنلاین بهره مطلوبی را کسب کنند؛ به نحوی که به گفته 
مسئولان وزارت آموزش و پرورش در مجموع ۵ تا ۷ میلیون 
دانش آموز نتوانستند در دوره شیوع کرونا به صورتی مناسب 
آموزش ببینند. این آمارها نشان می دهد که در دوران شیوع 
کرونا بین یک سوم تا نیمی از دانش آموزان کشور به دلیل 
ناکارآمدی نظام آموزشی یا از تحصیل جاماندند یا نتوانستند 
مطالب آموزشی را به درستی فراگیرند. حال، حتی اگر از سال 
تحصیلی آینده مجددا آموزش های حضوری برقرار شود و حتی 
جاماندگان از تحصیل نیز به مدرسه بازگردند، بازهم قشری در 
کشورمان پرورش خواهند یافت که بنیه تحصیلی آنها برای دو 

سال متوالی ضعیف بار آمده است.

شکاف عریان طبقاتی در نظام آموزشی 

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
                             عدم پاسخگویی همراه اول

گوشی موبایلم را گم کرده بودم و با ۹۹۹۰ تماس گرفتم تا 
خطم را بسوزانم. اپراتور گفت امکان سوزاندن تلفنی نیست 
و باید از طریق اپلیکیشن اقدام کنید، من که گوشی نداشتم 
بتوانم این کار را بکنم از طریق سایت همراه من هم رمز دوم 
می خواست که من نداشتم. واقعا این چه مقرراتی است. اگر 
کسی حالا از خط من سوءاستفاده کند من چه کاری می توانم 

بکنم؟ خدمات همراه اول واقعا بد است.
شعبانی از تهران

اجاره خانه
چرا کسی به فکر گرانی کمر شکن خانه نیست. الان هیچ 
جای شهر رهن خانه زیر ۱۰۰ میلیون تومان نیست و اجاره ها 
بالای۱/۵ میلیون تومان هست، ما مستاجران با حقوق زیر ۵ 
میلیون تومان چه کار کنیم. باید ماشین خود را بفروشیم  تا 
۷۰ میلیون تومان رهن داشته باشیم و ماهی دو میلیون اجاره 
بدهیم. آقای رئیسی خواهشا اولین کاری که انجام می دهید 

کمی به فکر مستاجران باشید.
فاطمی از تهران

اختلال اینترنتی
متاسفانه با اختلال سراسری همراه اول از صبح دو بار بسته 
اینترنتی خریداری کردم ولی هیچ بسته ای برایم فعال نشده 
است، هیچ اطلاع رسانی در این خصوص انجام نمی دهند. هر 
دفعه هم برای پیامک فعال کردن بسته را می زنم  پیام می آید 

که در حال به روز رسانی است.
یک شهروند از تهران 

جوابیه مترو
۱۴۰۰ تحت عنوان /3  پیرو درج مطلبی در تاریخ 3۰/

» شلوغی مترو در راه آهن« به اطلاع می رساند: شلوغی 
جمعیت و استقبال و ازدحام مسافران از مترو همچنان وجود 
دارد و دولت محترم می بایست با پرداخت به موقع بودجه های 
مصوب برای خرید ناوگان مورد نیاز اقدام کند. شرکت 
بهره برداری مترو ضمن عذرخواهی از مسافران گرامی با وجود 
کمبودهای موجود در شبکه مترو از جمله کمبود قطار با 
تمامی امکانات موجود و توان اجرایی خود تلاش می کند تا 

بیش از پیش رضایت این عزیزان را فراهم نماید.
شرکت بهره برداری راه آهن شهری تهران و حومه

محمدرضا نیک نژاد
کارشناس آموزشی

آرمان ملی- وحید استرون: با هر بار انتخابات ریاست جمهوری در کشور ما، یکی از خواسته های مردم از رئیس جمهور منتخب تسهیل شدن شرایط 
بازگشت هنرمندان ساکن در غربت به ایران بوده و طی یک دهه اخیر این موضوع بیش از هر زمان دیگری رنگ و بوی تحقق به خود گرفته است. پس 
از بازگشت حبیب محبیان، خواننده به دلیل عمل قلب فرزندش در ایران و نامه نگاری به رئیس جمهور وقت، بسیاری امیدوار بودند که این راه برای 
هنرمندان پیش از انقلاب باز  شود، و  حتی در همان زمان نیز »نصرا... معین نجف آبادی« خواننده سرشناس کشور معروف به »معین« و بیژن مرتضوی 

برای چند روز به ایران آمدند و معین یکی از کلیپ هایش را در شمال فیلمبرداری کرد

»آرمان ملی« از تسهیل شرایط بازگشت ایرانیان گزارش می   کند:

 بهروز وثوقی 
 دوباره وطن 

 را می بيند؟ 
-آری! چرا كه نه! 

   رئیس مرکز خدمات مشاوره ایرانیان خارج 
از کشور: بستر بازگشت بهروز وثوقی مهیا شده است

 اما کسب و کار و زندگی در کشورهای اروپایی، 
فشارهای سیاسی به آنها و عدم فعالیت شان با 
شرایطی که پیش از انقلاب داشتند باعث شد که به 
غیر از حبیب، بقیه هنرمندان خیلی زود به کشورهایی 
که سال ها در آن زندگی کرده اند، باز گردند. اما نام 
»بهروز وثوقی« همیشه برای ایرانیان فراتر از یک 
هنرمند بوده و به اشکال مختلف، هنرمندان داخل و 
مردم خواهان بازگشت او به ایران هستند. زمانی این 
موضوع بیشتر مورد توجه قرار گرفت که بازیگر قیصر، 
در اواخر سال گذشته گفت وگویی با مجله چلچراغ 
انجام داد و در آنجا گفت که: »آرزویم این است که 
قبل از اینکه عمرم تمام شود، حالا نمی دانم چقدر 
دیگر مانده ولی این باقیمانده را در مملکتم باشم 
و مردم را لمس کنم و ببینم شان و با آنها صحبت 
کنم.«  و چند روز بعد نامه  ای از مصطفی فقیهی، 
صاحب امتیاز وبسایت انتخاب خطاب به متولیان 
سیاست و فرهنگ کشور منتشر شد که مضمون کلی 
آن »بهروز وثوقی برای بازگشت به ایران بود« این 
موضوع همچنان ادامه داشت و هنرمندان داخلی نیز 
در شبکه های اجتماعی از این »دعوت« یاد می کردند 
تا اینکه سید ابراهیم رئیسی در یکی از مناظره های 
انتخاباتی اش از دعوت و بازگشت ایرانیان خارج از 
کشور و اطمینان دادن به آنها برای سرمایه گذاری 
در وطن خبر داد و این گفته بسیار مودر توجه قرار 
گرفت، از همان زمان این صحبت های رئیس جمهور 
منتخب برای مردم یک معنی داشت و آن »بازگشت 
بهروز وثوقی« به ایران بود. حالا این اتفاق بیشتر از 
هر زمان دیگری با توجه به گفته های رئیس مرکز 
خدمات مشاوره ایرانیان خارج از کشور در شرف رخ 
دادن است و راه بسته ۴۲ ساله برای بهروز وثوقی که 
۸۴ سال سن دارد، می تواند باز شود. در جایی که 
سید مجید حلاج زاده، رئیس مرکز خدمات مشاوره 
ایرانیان خارج از کشور گفت: »با هماهنگی های انجام 
شده با مسئولان کشور همه هنرمندان، خوانندگان و 
ورزشکاران خارج از کشور از جمله بهروز وثوقی برای 
آمدن و ماندن در ایران هیچ مانعی ندارند و بستر 
بازگشت آنها مهیا شده است.« در این میان بسیاری 
از کارشناسان معتقد بودند که بازگشت سرمایه های 
فکری و متخصصان و شهروندان عادی به کشور نیاز 
به کاهش سختگیری ها و سوء تفاهم ها دارد. پیش 

از این کم نبوده اند مسئولان کشور که وعده باز 
شدن درها را داده اند و حتی با خواهش و دعوت از 
ایرانیان مهاجر، خواستار بازگشت آنها شده اند. اما 
در عمل آنچه مانع از تسریع یا توقف این روند شده، 
برخوردهای گزینشی، تهدیدها و سوء رفتار با کسانی 
بوده که تمایل به بازگشت داشته اند. پس از ۴۰ سال 
کسی هنوز نمی داند که بسیاری از هنرمندان برای 
چه از ایران رفته اند و مردم از رئیس جمهور منتخب  
تقاضا دارند که بسیاری از آنها که جلای وطن کرده اند 
اکثریت شان نه با طیب خاطر که از سر ناچاری، به 
ایران باز گردند. قریب به اتفاق شان سال های غربت 
را با درد و مصیبت تحمل کرده اند. آنها جز عده ای 
قلیل، بقیه به دنبال یک زندگی آرام و ساده مقیم 

غربت شده اند. 
 جای خالی بهروز در میان »برزخی ها«

اما با پیروز انقلاب اسلامی در بهمن ۵۷، چند 
ماه قبل تر و بعد، هنرمندان سینما و موسیقی یکی 
پس از دیگری از ایران رفتند و همین امر باعث شد 
که بهروز وثوقی نیز از ایران برود. آنهایی که ماندند، 
مانند فردین، ایرج قادری، سعید راد و ... به زندان 
رفتند. وقتی دولت موقت در آبان ۱3۵۸ کنار رفت، 
معلوم شد عده ای از جوانان تحصیلکرده مثل فردی 
که سال ها بعد نخست وزیر ایران شد و نقاش و معمار 
نیز بود، به نوعی معتقد به هنر متعهد بودند و در طرف 
مقابل بسیاری سینمای ایران، فیلم فارسی و در مجموع 
سینما را مبتذل می دانستند. در این بین دو جریان 
به راه افتاد که یکی میل به سینمای مدرن داشت و 
جریان دوم که قدرتمندتر بود فیلم فارسی  و سینما 
را منع می کرد. در این شرایط عبدالمجید معادیخواه 
و از دوستان سید احمد خمینی، وزیر فرهنگ و ارشاد 
شد و تصمیم گرفت هنرمندان سینمای قبل از انقلاب 
را به سرکار بازگرداند، اما این بار با سینمای متعهد و 
در روزهایی که ایران وارد فضای جنگ تحمیلی بود. 
در آن زمان ایرج قادری و  دیگر بزرگان صنعت سینما 
در زندان بودند و با اصرارهای معادیخواه، ایرج قادری 
با این شرط که در سینما فیلم بسازد و باید در فیلم او 
هنرمندان مشهور سینما همچون فردین، ناصر ملک 
مطیعی، سعیدراد و... بازی کنند، آزاد شد. این بهترین 
خبر برای هنرمندان بود، همینطور هم شد و سعید 
مطلبی با اقتباسی از فیلم هالیوودی یازده مرد خبیث، 

فیلمنامه برزخی ها را با موضوع جنگ ایران و عراق 
نوشت که در آن فیلم )سال ۱3۶۱( به کارگردانی 
ایرج قادری ساخته شد، سعید راد، فردین، ناصر ملک 
مطیعی و... بازی می کردند. با اکران این فیلم تهران 
منفجر شد و بلیت های سینما به بازار سیاه رفت. اما 
بعدها معادیخواه  از وزارت ارشاد برکنار شد و بازیگران 
سینمای ایران خانه نشین شدند. بدون شک اگر آن 
زمان بهروز وثوقی نیز در ایران بود می توانست در آن 
فیلم بازی کند، هر چند که باید سینما را برای همیشه 

تا دهه ها بعد از یاد می برد.  
 روزگار موسپیدان سینما: »فرمون« 

با توجه به این گفته ها و در چند روز اخیر بخش  
پایانی فیلم قیصر، بسیار مورد توجه قرار گرفته و 
مردم دائم از همدیگر می پرسند چه زمانی قیصر باز 
خواهد گشت. شاید به این بهانه بد نیست که به دیدار 
سال های گذشته مان با زنده یاد ناصر ملک مطیعی، 
بازیگری که در بسیاری از فیلم ها همچون طوقی و 
قیصر، همبازی بهروز وثوقی بود اشاره ای داشته باشیم، 
در آن زمان این متن را نوشتم: »همیشه با خودم 
اندیشیده بودیم که بازیگرانی به بزرگی »فرمون« و 
»قیصر« سینمای کیمیایی، بعدها که از پرده های 
سینما به زندگی عادی برگشتند و از گیجی این نقل 
مکان جان سالم به در بردند، برای نوستالژی های خود 
چه تدبیری اندیشیدند؟ »فرمون خان« فیلم قیصر 
را در شرایطی ملاقات کردیم که داشت یادداشتی 
به مناسبت سالروز تولد »قیصر« سینمای کیمیایی 
می نوشت و مثل کسی که بعد از ۴3 سال هنوز از 
خواب سینما بلند نشده، یادداشت را خطاب به قیصر 
)بهروز وثوقی( نوشته و زیرش را با اسم برادرت فرمان 
امضا کرده بود. این هنرمندان از پرده های سینما 
بیرون آمده بودند اما از خلسه آن نه و در روزگاری که 
گسترش مدرنیسم، بی رحمی واقعیت زندگی را بیش 
از پیش نشان می دهد، چه بسا این بهترین داروی 
خواب نسل آقای بزن بهادر سینمای پیش از انقلاب 
است. از محل کار آقای بازیگر به خیابان نگاه می کنی. 
نزدیک بهار است و درخت ها شکوفه داده اند و موهای 
میزبان مهربانت یک دست سفید است.خودت را آقای 
کلاه مخملی می گذاری و می روی آیینه و دستی به 
موهای سفید سرت می کشی و زمزمه می کنی: »سپید 

شد چو درخت شکوفه دار سر«

 
    »آرمان ملی« از نابودی هزاران درخت به دلایل نامعلوم گزارش می کند:    

مرگ درختان؛٤٠ روز بي پاسخ 
   پس از ٤٠ روز از فاجعه قطعه قطعه کردن هزار درخت در روستای چهرن، دلیل آن مشخص نشده است

آرمان ملی: پــس از گــذشــت 
۴۰ روز، هنوز کســی دلیل نابودی 
صدها درخت در روستای چهرن از 
توابع شهرستان رابر را نمی داند. روز 
۱۶ اردیبهشت بود که اهالی روستای 
چهرن در ۲۵کیلومتری در شهرستان 
رابر، زمانی که از مراسم شب قدر باز 
می گشتند با صحنه ای غیر قابل باور 
مواجه شدند. گروهی شبانه، وارد روستا 
شده بودند و صدها درخت را قطعه 
قطعه کردند. درختانی که برخی از آنها 
۱۵ تا ۲۰ سال  از عمرشان می گذشت. 
نتیجه این اتفاق نابودی نزدیک به هزار 
درخت بود، درخت های گردو، آلبالو... 
که به گفته محلی ها برخی از آنها سال 
گذشته برایشان ثمر داده و ۱۵۰۰ متر 
لوله آب رسانی بود. یکی از مالکان به در 
این رابطه به خبرآنلاین گفته بود که 
»واقعا انگار مغول ها حمله کردند، اینکه 
درخت را ۶ تکه می کنند چه معنایی 
می دهد؟ این قطعه قطعه کردن درختان 
خیلی ناراحت کننده بود، دلم سوخت 
که یک موجود زنده ۱۵ ساله به این 
شکل نابود شود.  لوله های آب رسانی 
را ۲۰ سانتی متر ۲۰ سانتی متر قطعه 
کردند حتی یکسری از لوله ها و درختان 
جوان تر را بردند. مشخص است که 
این کار را کردند تا ما بعدا هم نتوانیم 
آنجا را آباد کنیم و دوباره درختکاری 
انجام بدهیم. هدفشان این بود که این 
درخت ها کاملا نابود شوند و بعدا کاشته 
نشوند.  برای این خسارت نمی توان 
قیمتی گذاشت، من ۱۵۰میلیون تومان 
بانک کشاورزی وام گرفتم تا این کار را 
انجام بدهم، این اتفاق می تواند باعث 
بشود که من و افرادی مثل من از کار 

بیکار بشوند و دوباره برای کار به شهر 
بروند و به جای کشاورزی پشت میز 

کار کنند.« 
 اتفاق مشابه در گلستان 

ساکنان این روستا بارها شکایت 
خود را به اداره منابع طبیعی و جهاد 
کشاورزی همچنین پاسگاه های منطقه 
برده اند اما تا کنون هیچ کس به آنها 
کمک نکرده و کسی از غارتگران یا 
بیماران روانی خبرندارد. به نوعی این 
اتفاق در سال گذشته نیز در روستای 
چمانی رخ داد طی چند سال اخیر اهالی 
روستای چمانی از توابع شهرستان 
مینودشت استان گلستان،  نهال هایی 
که در باغ های خود می کارند بعد از 
گذشت یک یا دو سال توسط فرد یا 
افرادی ناشناس بریده شده و از بین 
می روند. این  فرد یا افراد به ظن مردم 
روستا از اهالی همان منطقه هستند 
که حتی به نهال های کوچک کاشته 
شده در زمین و پیوند درختان میوه های 

مختلف هــم رحم نمی کنند. با وجود 
کوهستانی بــودن منطقه و توصیه 
کاشت درخت توسط منابع طبیعی 
و جهاد کشــاورزی در زمین های 
شیب دار و همچنین تمایل و علاقه ای 
که مردم روستا به انجام این کار دارند 
اما سال هاست که به دلیل خرابکاری 
عده ای ناشناس، موفق به انجام این کار 
نشده اند. کاشت درختان در زمین های 
شیب دار جنگلی، در اولویت حفظ 
جنگل ها و محیط زیست منطقه است، 
اما بسیاری از مردم این روستا از بیم 
خسارت های بیشتر و انتقام توسط این 
فرد یا افراد ناشناس همچنین عدم 
رسیدگی به شکایات آنها، دیگر تمایلی 

به کاشت نهال و درختکاری ندارند.
 درخواست از قوه قضائیه 

هنــوز کســی دلیل این اتفـاق را 
نمی داند و سردرگمی مردم سبب شد 
که جمعی از باغداران در کرمان در 
نامه ای به رئیس قوه قضائیه خواستار 

پیدا کردن عوامل قطع درختانشان 
شدند. در بخشی از نامه آنها آمده است: 
»چهل روز از این فاجعه گذشت اما 
همچنان چشمان ما به امید کور سوی 
عدالت منتظر مانده اند. بدین وسیله 
مالکان و باغداران زیاندیده، مؤکدانه و 
خاضعانه از جنابعالی به عنوان عالی ترین 
مقام قضایی کشور درخواست دارند 
با استفاده از حداکثــر توان، منابع 
و اختیارات قانونــی و ارتبــاطات با 
دستگاه های انتظامی، امنیتی  و قضایی 
، کلیۀ عاملین، مباشرین و معاونینِ  
این سرقت، غارت، جرم بزرگ، حادثۀ 
شوم و واقعۀ تلخ را در اسرع  وقت 
شناسایی فرموده و به اشد مجازات 
رسانده تا علاوه بر سربلندی شما در 
دفاع از حقوق کشاورزان مظلوم، حداقل 
مرهمی بر زخم دل و چشمِ باغداران و 
کشاورزان و تضمینی بر عدم تکرار آن و 
ایجاد آرامش روحی و روانی برای مردم 

شهرستان باشد.«

 کاهش قاچاق کالا 
در کشور 

وزیر کشور با اشــاره به روند 
کــاهش قاچاق از ســال ۹۸ از 
پیشرفت ۱۰۰ درصدی برخی 
از سامانه های شفافیت مرتبط با 
ورود و خروج کالا خبر داد و تصریح 
کرد که به رغم کاهشی بودن روند 
قاچاق از داخل به خارج و از خارج 
به داخل، تا نقطه مطلوب فاصله 
داریم.عبدالرضا رحمانی فضلی پس 
از یکصد و سی و دومین نشست 
اصلی عضو ستاد  دستگاه های 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، هفتم 
خرداد ماه افزود: در این جلسه، 
گزارش تفصیلی سال ۱3۹۸ ارائه 
و برآورد رقم قاچاق در سال ۱3۹۸ 
مطرح شد که نسبت به سال های 
قبل مؤید روند کاهشی است، 
اما هنوز برای اقتصاد ما این رقم 
قابل قبول نیست و حتماً باید با 
شرایط بهتری مواجه باشیم. البته 
وقتی از مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
صحبت می کنیم شاید ابتدا به ذهن 
متبادر شود منظور بحث کنترل ها 
و برخوردهای فیزیکی است ولی 

واقعاً اینطور نیست.

یـادداشــت

دارو و واکسن را با هزار 
فشار تهیه کردیم 

وزیر بهداشت درباره شرایط دشوار 
تامین دارو، واکسن و تجهیزات در 
شرایط تحریم اظهار کرد: من به عنوان 
وزیر و سرباز کوچک این نظام، خیلی 
به بیرون از این مرزها برای دریافت 
واکسن خواهش و تمنا کردم و گاهی 
اوقات التماس کردم که زودتر واکسن 
را از آنهایی که واکسن را در اختیار 
دارند، دریافت کرده و به مردم تزریق 
کنند. سعید نمکی افزود: اگرچه برخی 
باز هم دمیدند در اینکه ما تاخیر کردیم 
و خوشبختانه سفیر ما در روسیه روز 
پیش اعلام کرد که فلانی روزی هشت 
تا ۱۰ بار به من زنگ می زد که واکسن 
چه شد. در عین حال آمریکایی ها که 
می گفتند ما در تحریم دارو، واکسن 
و تجهیزات پزشکی نداریم، تشت 
رسوایی شان از بام افتاد و آقای بایدن 
برای اولین بار گفت که اجازه می دهیم 
که به ایران دارو و تجهیزات بدهید. 
ما دارو و تجهیزات پزشکی و واکسن 
را با هزار فشار تهیه می کردیم. با دور 
زدن های متعدد برای  جابه جایی پول 

و کالا.


